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ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY

Vážení spoluobčané,
na začátku každého vydání obecního magazínu Sko-
rovšecko ze Skoronic má své místo pravidelný úvod-
ník starosty, proto ani tentokrát tuto rubriku nevyne-
chám.
První pololetí letošního roku se na obci neslo ve zna-
mení příprav a realizace nejvýznamnější investiční 
akce tohoto roku, kterou jsou stavební úpravy čtyř 
místních komunikací v obci. V rámci této akce pod-
pořené dotací z  prostředků Ministerstva pro místní 
rozvoj ve výši 2,25 mil. Kč dostaly nový povrch cesty 
k lesu na Vracov, na Macháček, k bytovce a na Zelnič-
ky, u cesty na Vracov došlo také ke kompletní výměně 
kanalizace ve stávající trase. Více podrobností o této 
investici včetně fotodokumentace naleznete v samo-
statné kapitole na straně 5.
V uplynulém období pokračovala také realizace pro-
jektu na pořízení dopravního automobilu pro JSDH 
Skoronice, v  rámci které byl vybrán dodavatel po-
třebné techniky, s nímž byla uzavřena kupní smlouva 
v hodnotě bezmála 1,3 mil. Kč. Vozidlo má být při-
praveno a dodáno nejpozději během prvního kvar-
tálu příštího roku. Vedení obce se i na tuto akci po-
dařilo získat dotace z  rozpočtu Ministerstva vnitra
a Jihomoravského kraje v souhrnné výši 650 tis. Kč.
Obec dále dokončila realizaci projektu zaměřeného 
na podporu činnosti místních spolků, když pořídi-
la vybavení a mobiliář v celkové hodnotě 340 tis. Kč 
s využitím dotace z evropských fondů ve výši 200 tis. 
Kč. Zatím stále čekáme na výsledek hodnocení žádos-
ti o  dotaci podané na podporu projektu Revitaliza-
ce přírodního areálu Lúky, osud tohoto záměru tak 
bude z  velké části závislý na tom, zda a v  jaké výši 
se nám podaří získat dotaci na financování realizace
projektu.
V  oblasti územního plánování intenzivně po-
kračovaly práce na nové územní studii v  lokalitě 
Přední Kusy. S  potěšením musím konstatovat, že 
v  tuto chvíli jsme téměř u konce a čekáme už pou-
ze na potřebná vyjádření správců inženýrských sítí. 
Předpokládám, že územní studie bude dokončena
do podzimu letošního roku a navazující projekto-
vá dokumentace na vybudování veškeré dopravní
a technické infrastruktury by měla být hotová během 
první poloviny příštího roku. To jsou pozitivní indicie 
značící to, že výstavba rodinných domů na Předních 
Kusech už není pouhým snem, ale pomalu se stává 
realitou, která výraznou měrou přispěje k  rozvoji
naší obce.
Bohužel musím vzpomenout i nemilou událost,
ke které v  naší obci došlo v  pátek 12. července le-
tošního roku, kdy se Skoronicemi prohnala bouřka 
doprovázená nebývale silnou vichřicí. Přírodní ži-
vel ničil střechy, vyvracel stromy a pustošil vše, 

co mu stálo v  cestě. Tento den si budu pamatovat
asi nadosmrti – ne proto, že to byl den mých čtyřicá-
tých narozenin, nýbrž kvůli tomu, jak se k  nenadá-
lé situaci občané naší obce postavili. V ten den jsem 
spolu se zasahujícími hasiči i všemi ostatními pocítil 
obrovskou vlnu pochopení, sounáležitosti a oběta-
vosti běžných lidí vůči svým sousedům, kamarádům 
či bližním. Děkuji všem občanům, kteří jakýmkoli 
způsobem pomáhali či se jinak zapojili do odstraňo-
vání následků této mimořádné události. Jsem hrdý
na to, že můžu starostovat v obci, jejíž obyvatelé se 
dokáží semknout a pomoci jeden druhému tak,
že i v nouzi nejvyšší má každá situace nějaké výcho-
disko.

Závěrem přeji všem skoronským občanům příjemný 
zbytek léta, zasloužený odpočinek na dovolené, hos-
podářům dobrou úrodu a školákům úspěšný start
do nového školního roku.
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ČERVENCOVÁ VICHŘICE NÁS ZASTIHLA PŘIPRAVENÉ
Naší obcí se v pátek 12. července 2024 v podvečerních ho-
dinách prohnala silná vichřice, která po sobě zanechala 
spoušť v podobě poničených střech, vyvrácených stromů, 
polámaných větví, ohnutých antén a ostatních škod na 
soukromém majetku i veřejné infrastruktuře.
Od počátku vzniku této mimořádné události na místě 
zasahovala místní jednotka SDH Skoronice, která byla 
povolána k  výjezdu na základě tísňového hlášení roz-
sáhlého poškození střechy domu č.p. 44. Velmi záhy po 
zahájení prvosledového zásahu však vyšlo najevo, že 
následky bouřky doprovázené extrémně silným větrem 
jsou daleko rozsáhlejší a týkají se prakticky celého území 
obce. Z  tohoto důvodu byly na základě žádosti starosty 
obce a velitele místní JSDH prostřednictvím dispečinku 
IZS přivolány profesionální jednotky HZS JMK z  Kyjo-
va, Hodonína a Veselí nad Moravou i  některé jednotky 
sborů dobrovolných hasičů z okolních obcí, na místě pak 
vše koordinoval operační velící důstojník ze stanice Ho-
donín. Práce na zaplachtování a nejnutnějších opravách 
poničených střech, stejně tak odstraňování polámaných 
větví či vyvrácených stromů probíhaly s využitím výško-
vé techniky až do brzkých ranních hodin. Na tomto mís-
tě chci velmi poděkovat jednotce SDH Skoronice i všem 
ostatním zasahujícím jednotkám, jak z řad HZS JMK, 
tak i jednotkám z okolních obcí, za provedení rychlého 
a obětavého zásahu, díky kterému se podařilo odstranit 
nejhorší důsledky této katastrofy a také zamezit vzniku 
dalších škod.
Likvidace rozsáhlých následků vichřice, především pak 
ořezávání poškozených stromů a odklízení větví, pokra-
čovalo za pomoci jednotky SDH Skoronice, komunál-
ních pracovníků obce a desítek dobrovolníků hned ná-
sledující den. Jsem rád, že mohu s  obrovským obdivem 
a respektem konstatovat, že drtivá většina nebezpečně 
poškozených stromů byla stabilizována již během soboty 
a neděle. Následující pracovní týden se pak nesl ve zna-
mení dalšího odstraňování polámaných větví ze stromů, 
které byly profesionálně ořezány arboristy-stromolezci,

a pracovníky obce byl všechen vzniklý biologický odpad 
postupně svážen na prostranství před viaduktem, odkud 
byl následně odvezen a zpracován na štěpku.
Škody se nevyhnuly ani obecnímu majetku – došlo k zá-
važnému poškození krytiny a nosné konstrukce střechy 
smuteční síně na místním hřbitově a poničen byl i ka-
menný kříž umístěný za bývalým JZD u hlavní silnice 
směrem na Milotice. Tyto škody jsou průběžně řešeny 
v  součinnosti s  pojišťovnou, která by měla poskytnout 
alespoň částečnou náhradu výdajů spojených s opravami 
poničeného majetku.
Znění známého rčení, že všechno zlé je k něčemu dob-
ré, platí i v  tomto případě. Bouře doprovázená větrnou 
smrští nám ukázala, že v určitých ohledech je obec velmi 
dobře připravená tyto mimořádné situace řešit. Místní 
jednotka sboru dobrovolných hasičů díky získání finanč-
ní podpory od Jihomoravského kraje disponuje moderní 
technikou i ostatním vybavením, stejně tak její členové 
absolvují pravidelné kurzy odborné přípravy a výrazně
tak přispívají ke zvyšování operační připravenosti
a akceschopnosti jednotky. Na druhou stranu vyšlo díky 
tomuto zásahu najevo, jaké vybavení nám ještě chybí. 
Dále je evidentní, že kdyby obec neprováděla pravidelné 
zimní ořezy stromů, např. lip kolem kostela, lípy na Ka-
nále, topolů za Lúkama apod., následky větru a vzniklé 
škody by byly zcela jistě mnohem horší. V této souvislosti 
chci apelovat i na všechny ostatní vlastníky zeleně na sou-
kromých pozemcích – nepodceňujte prosím význam pra-
videlné péče o zeleň a provádějte v případě potřeby ořezy 
stromů, výrazně tak do budoucna snížíte riziko vzniku 
škod na vašem majetku.
S  ohledem na dlouhodobý vývoj klimatu lze očekávat, 
že svědky podobných jevů jako byla červencová vichři-
ce ve Skoronicích, budeme stále častěji. Poučme se proto 
z  toho, co jsme již zažili, abychom byli příště ještě lépe 
připraveni a tyto situace nás nezaskočily.

L. Plachý, starosta



4



5

ČTYŘI MÍSTNÍ KOMUNIKACE V OBCI DOSTALY NOVÝ POVRCH
Práce na opravách a stavebních úpravách čtyř míst-
ních komunikací v naší obci jsou u  konce. Nový as-
faltový povrch dostaly cesty v ulicích k lesu na Vracov,
na Macháček, k bytovce a na Zelničky, v lokalitách
u bytovky a na Zelničkách proběhly také stavební úpra-
vy všech konstrukčních vrstev vozovky. Spolu s opravami 
povrchu vozovky došlo u cesty na Vracov také ke kom-
pletní výměně kanalizace. 
Akce, jejíž celkový rozpočet činil dle smlouvy o dílo 
se zhotovitelem stavby 5  939 729 Kč, byla podpořena 
státní dotací z  rozpočtu Ministerstva pro místní roz-
voj částkou 2 247 059 Kč. V rámci provádění díla vyšlo 
najevo, že nad rámec smluvního rozpočtu bude nutné 
provést u místních komunikací na Macháček a k bytov-
ce sanace podloží potřebné pro řádné provedení díla. 
Naopak díky početním chybám v  rozpočtu došlo v  pří-
padě místní komunikace k bytovce k  odpočtům výměr 
obrubníků, které bylo třeba instalovat. Na základě sho-
ra uvedených změn zohledňujících všechny vícepráce
a méněpráce došlo ke snížení celkového rozpočtu stavby
na částku 5 094 281 Kč vč. DPH.

MK k bytovceMK k bytovce

MK k bytovceMK k bytovce

MK na MacháčekMK na Macháček

MK na MacháčekMK na Macháček

MK  na VracovMK  na Vracov

MK  na VracovMK  na Vracov
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PŘEDNÍ KUSY JAKO ROZVOJOVÁ LOKALITA K BYDLENÍ
V roce 2017 byla dokončena a schválena územní studie 
k lokalitě Přední Kusy, na základě které se do budoucna 
počítalo s výstavbou 23 nových rodinných domů v dané 
lokalitě. Předchozí vedení obce na sklonku svého funkč-
ního období zahájilo v  roce 2022 projekční práce k  zá-
měru na vybudování veřejné dopravní a technické infra-
struktury. S ohledem na rozdílné pojetí tohoto projektu
a stávající územní studie, která s přihlédnutím ke mění-
cím se legislativně-technickým standardům již zasta-
rala, rozhodlo současné obecní zastupitelstvo na svém
6. zasedání konaném dne 26.09.2023 o tom, že bude 
zpracována změnová územní studie, která umožní efek-
tivnější využití řešeného území, a na jejímž základě dojde

k rozšíření počtu stavebních parcel z  23 na 30. Práce
na změnové územní studii, jejímž autorem je Ing. Arch. 
Vladimír Bílý z  Kyjova, byly zahájeny na jaře letošní-
ho roku a probíhají paralelně vedle zpracování již zmi-
ňované projektové dokumentace na realizaci dopravní
a technické infrastruktury v dané lokalitě. V návaznosti na 
původní návrh změnové územní studie od Ing. arch. Bílé-
ho z Kyjova proběhlo v Hodoníně jednání zástupců obce
s projektanty za účasti zástupců správců inženýrských sítí 
za účelem zkoordinování postupu všech zainteresovaných 
stran. Na jednání bylo předběžně dohodnuto, že inženýr-
ské sítě budou umísťovány do zelených pásů přiléhajících 
k místní komunikaci, kdy po jedné straně bude probíhat 

MK  ZelničkyMK  ZelničkyMK  ZelničkyMK  Zelničky

Výkres z roku 2017
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vedení elektřiny, VO a sdělovací kabely a na druhé straně 
silnice pak bude umístěn vodovod a kanalizace. Liniové 
zákresy inženýrských sítí zpracuje na základě datových 
podkladů správců sítí autor projektové dokumentace
Ing. Peter Štefančík a následně je předá Ing. Bílému k za-
pracování do územní studie. Hotová územní studie bude 
dle požadavku Ing. Hanákové z MÚ Kyjov, odd. úze-
mního plánování ještě před jejích definitivním schvále-
ní zaslána správcům inženýrských sítí k připomínkování
a zaslání jejich stanovisek. Bude tak zaručeno, že vzni-
kající projektová dokumentace bude plně v souladu
s územně-plánovací dokumentací už od samotného za-
čátku a budou tak minimalizovány problémy v dalších 
fázích projektové přípravy a následné realizace.

Územní studie by měla být hotová do podzimu, projek-
tová dokumentace na vybudování dopravní a technické 
infrastruktury, jejímž investorem bude obec Skoronice, 
pak bude k  dispozici během prvního kvartálu příštího 
roku. Následné společné řízení k povolení stavby místní 
komunikace, vodovodu, kanalizace a veřejného osvětlení 
by mělo být ukončeno do konce roku 2025. V roce násle-
dujícím, tedy počátkem jara 2026 by se za předpokladu 
zajištění financování mohly rozběhnout stavební práce. 
Pokud tedy půjde vše hladce, kompletně zasíťovaná loka-
lita Přední Kusy by mohla být hotová do konce roku 2026. 
Poté se již může naplno rozběhnout samotná výstavba ro-
dinných domů, kterou našed obec tolik potřebuje…

Výkres z roku 2024 - koordinační situace

Výkres z roku 2024 - situace
dopravní a technické infrastruktury
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NOVÝ ÚZEMNÍ PLÁN OBCE – JINAK A LÉPE
Obec Skoronice disponuje územním plánem (dále jen 
„ÚP), který nabyl účinnosti 23.10.2014. S ohledem na čas, 
který od doby vydání stávajícího ÚP uplynul, a přede-
vším s přihlédnutím k aktuálním rozvojovým potřebám 
obce lze konstatovat, že stávající ÚP obce je již zastaralý,
a to jak z hlediska obsahového, tak z hlediska formálně-
-technického. Aby územní plány reflektovaly skutečné
a aktuální potřeby obcí, mají obce podle stavebního zá-
kona povinnost každé čtyři roky zpracovat a příslušnému

orgánu územního plánování předložit zprávu o uplatňová-
ní územního plánu, tedy analýzu, jak se dosavadní územní 
plán osvědčil, kde by bylo vhodné něco změnit či upravit, 
které oblasti by měl nově územní plán zahrnovat. Každá 
obec tak minimálně jednou za čtyři roky schvaluje nový 
územní plán, ať už bez modifikací či úprav toho starého, 
nebo jako radikálně obnovený plán budoucího rozvoje;
ve Skoronicích se však za poslední roky nic takového
nedělo.

Mapový výřez ze stávajícího ÚP obce Skoronice

Pomineme-li absenci oficiální zprávy o uplatňování stá-
vajícího ÚP, lze po zběžném přezkoumání dospět k zá-
věru, že ve stávajícím ÚP je zcela nevyhovující průběh 
hranice zastavitelného území v některých částech obce – 
např. v lokalitě na Macháčku, kde mají okraje zastavitel-
ných ploch chaotické a nelogické tvary namísto toho, aby 
tvořily komplexní celky či rozvojové plochy s návazností 
na ostatní prvky v  krajině (stávající polní cesty apod.). 
V lokalitě na Macháčku navíc hranice zastavitelného úze-
mí protíná dvory či zahrady dotčených pozemků a zne-
možňuje tak jejich majitelům jakékoli stavební aktivity
na těchto pozemcích

Průběh hranice zastavitelného území
v lokalitě na Macháčku
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DOČKÁME SE POZEMKOVÝCH ÚPRAV?
Jak většina občanů jistě zaznamenala, v naší obci již léta 
probíhá proces tzv. komplexních pozemkových úprav, je-
jichž cílem je prostorové a funkční uspořádání pozemků, 
jejich scelování nebo dělení, jakož i zajištění přístupnosti 
pro využití pozemků a vyrovnání jejich hranic tak, aby se 
vytvořily podmínky pro racionální hospodaření vlastní-
ků půdy. Celý proces však „zamrznul“ na mrtvém bodě, 
kdy obec nemá dostatečnou výměru pozemků pro rea-
lizaci opatření, která byla schválena v  rámci tzv. Plánu 
společných zařízení. Dle posledního zápisu, který nám 
byl zaslán ze strany Státního pozemkového úřadu, poboč-
ka Hodonín, nadále probíhají vleklá jednání týkající se 
směny pozemků v k.ú. Skoronice, které jsou ve vlastnictví 
třetích osob, za pozemky státu spravované SPÚ v jiných 
krajích. Hlavním cílem těchto procesů je dosažení takové 
výměry pozemků ve vlastnictví obce či státu v katastru 
Skoronic, která bude dostačovat k pokrytí potřeb vyvola-
ných na základě schváleného plánu společných zařízení.

Starosta obce dále absolvoval dne 24.06.2024 setkání 
starostů obcí se zástupci SPÚ za účasti ústřední ředitel-
ky, krajské ředitelky, představitelů jednotlivých poboček
a senátorky E. Rajchmanové. Na setkání bylo starostům 
oznámeno, že hodonínská pobočka SPÚ bude organi-
začně sloučena s pracovištěm v  Břeclavi, kde procesy 
související s prováděním KPÚ probíhají daleko rychleji
a efektivněji navzdory velkým výměrám a složitostem 
katastrů v jednotlivých obcích. Od této změny si vedení 
SPÚ v horizontu do jednoho roku slibuje zvýšení dyna-
miky činností a celkové efektivity práce nově sloučené 
organizační jednotky.

Jaké lze z toho všeho vyvodit závěry? Pokud v dohledné 
době nedojde k  zásadnímu posunu v  jednáních o smě-
nách pozemků vedených zástupci Státního pozemkové-
ho úřadu, bude muset obec Skoronice převzít iniciativu 
a pokusit se pozemky získat sama jiným způsobem, třeba 
i prostřednictvím odkupů potřebných pozemků za cenu 
obvyklou v místě a čase.

Obec Skoronice tímto žádá všechny občany, kteří mají pro účely zpracování nového ÚP obce
jakýkoli relevantní podnět či požadavek, aby jej podali osobně či poštou na podatelně

Obecního úřadu Skoronice nebo elektronicky na e-mailové adrese podatelna@skoronice.cz.

Od 1. ledna 2023 nabyly účinnosti prováděcí předpisy 
ke stavebnímu zákonu, jimiž byl zaveden tzv. jednotný 
standard územně plánovací dokumentace. Podle této 
právní úpravy se veškerá územně-plánovací dokumen-
tace nově vyhotovuje v elektronické podobě ve strojově 
čitelném formátu. Cílem této nové normy má být kva-
litní datové zpracování územně-plánovací dokumentace

a možnost efektivního využití dat při následném roz-
hodování a pořizování změn, především pro účely zve-
řejnění a sdílení dat z územních plánů do národního
geoportálu územního plánování či interaktivních mapo-
vých portálů jednotlivých obcí, viz např. mapový portál 
obce Chocerady obsahující překryvnou vrstvu územního 
plánu.

Mapový portál obce Chocerady
s překryvnou vrstvou územního plánu
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POKRYTÍ OBCE MOBILNÍM SIGNÁLEM – BLÝSKÁ SE NA LEPŠÍ ČASY!

NOVÉ PROPAGAČNÍ PŘEDMĚTY S MOTIVY OBCE

Špatné pokrytí, nedostatečný nebo kolísavý signál i po-
malá rychlost mobilního internetu ve Skoronicích – to je 
nelichotivá vizitka většiny mobilních operátorů zajišťují-
cích telekomunikační služby ve Skoronicích. Setkáváme 
se s tím denně, je to otravné a často nám to komplikuje 
práci nebo zábavu. Konečně se ale blýská ne lepší časy, 
neboť problematika nedostatečného mobilního pokry-
tí byla na základě stížností řady starostů zařazena mezi 
agendu projednávanou v  senátní Komisi pro rozvoj
venkova, za což se výraznou měrou zasloužila i senátorka 

Eva Rajchmanová. Starosta obce vznesl prostřednictvím 
senátorky Rajchmanové požadavek na zařazení Skoro-
nic do seznamu municipalit s problematickým pokrytím 
mobilních operátorů, který bude následně předán České-
mu telekomunikačnímu úřadu. Ten by měl ve spolupráci 
s mobilními operátory zajistit takové kroky, které pove-
dou k odstranění problémů s nedostatečným či kolísavým 
pokrytím, což výrazně přispěje ke zkvalitnění uživatel-
ského komfortu místních obyvatel.

Obec Skoronice nechala během července letošního roku 
vyrobit sérii nových propagačních materiálů, z nichž ně-
které si můžete od 5. srpna 2024 zakoupit v kanceláři OÚ 
Skoronice. K prodeji jsou určeny papírové tašky, klíčenky 
na krk, magnetky, bavlněná trika či pexeso s motivy obce 
Skoronice a jízdy králů. Obrázky nového zboží si můžete 
prohlédnout ve fotogalerii, ceny jsou uvedené v ceníku 
níže. Zastavte se u nás na obci a udělejte radost sobě nebo 
svým blízkým originálním dárkem.

CENÍK
NOVÝCH PROPAGAČNÍCH PŘEDMĚTŮ 

OBCE SKORONICE
Papírová taška s potiskem .............................. 60 Kč
Klíčenka na krk ............................................... 50 Kč
Magnetka s motivy obce ................................ 25 Kč
Bavlněné triko se znakem obce ................... 200 Kč
Pexeso s motivy jízdy králů ........................... 60 Kč
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ZA DVEŘMI ŠKOLKY
Milí čtenáři, přinášíme vám ohlédnutí za dalším půlro-
kem v mateřské škole. Ve druhé polovině školního roku 
nám nejprve sdělila radostnou novinku paní učitelka Ve-
runka Pelikánová, a to tu, že bude mít v srpnu miminko. 
Děti se ukázaly jako výborní pečovatelé, paní učitelku 
často hladily po bříšku a nejraději masírovaly záda. Mís-
to paní učitelky Verunky nahradila paní učitelka Hanka 
Carbolová z Ježova. Díky své klidné a laskavé povaze u ní 
našly děti pochopení.
Každý měsíc nás s  dětmi čekala nějaká akce. V  lednu 
k nám do školky zavítal klaun a kouzelník Šáša. Jeho vy-
stoupení plné kouzel a humorných scének vtáhlo děti
do světa smíchu a fantazie. V  únoru zavítalo do školky 
divadlo Květinka se svým vzdělávacím a poučným pří-
během O  lidském těle. V  březnu jsme trochu cestovali. 
Cesta do Kyjova směřovala hned několikrát. Spolupráce 
s DDM Kyjov přinesla výukový program Keramické díl-
ny, který má vždycky dvě části. Nejprve tvoření z hlíny, 
za 14 dní glazování. Aby nebyly nejmenší a chybějící děti 
ošizeny, lektorka z  DDM přijela tvořit za těmito dětmi 
také k  nám do školky. Dům dětí a mládeže nabízí i  ře-
meslné dílny, jichž jsme také využili. ZUŠ Kyjov nás opět 
pozvala na výchovný koncert, který si užily hlavně star-
ší děti a pomalu se tak poohlížely po oboru hudebního 
vzdělání. V  dubnu k  nám přijelo naše oblíbené maňás-
kové Divadélko Rolničky, má vždy velmi poučné tema-
ticky laděné pohádky. Divadlo Barborka nás s  trochou 
ekologického pojetí zavedlo „Do pohádky za zvířátky“. 
Navíc nám ukázalo prvky znakové řeči pro neslyšící. Nej-
zajímavějším prožitkovým výukovým programem bylo 
dozajista líhnutí kuřátek. Děti celý týden pozorovaly celý 
proces líhnutí od vajíček po kuřátka. V květnu započala 
naše aktivity návštěva ZŠ ve Vlkoši, kde probíhala školní 
soutěž „Žáci mají talent.“ V polovině května byla ve škol-
ce kouzelná show plná zábavy pana Veselého. S pohádkou 
„Noční víla“ se u nás poprvé představilo divadlo Hvězdič-
ka. Z tváří dětí byl znát zájem a radost z dobrého konce. 
Pro maminky k svátku si děti připravily besídku. Velkou 
měrou přispívají svými nápady samy, učí se tak realizovat 
své představy už od útlého dětství.

V červnu jsme opět více cestovali. Na exkurzi v ZUŠ Vra-
cov si děti prohlédly učební prostory, poslechly si ukázky 
hry na hudební nástroje a zazpívaly známé lidové písnič-
ky. K  oslavě Dne dětí jsme se vydali na vlkošské hřiště, 
kde byly připraveny různé ukázky a aktivity IZS. Děti 
se tak seznámily s prací profesionálních i dobrovolných 
hasičů, policistů, canisterapeutických pejsků. Byl to vel-
mi bohatý a poučný program. Školkový výlet Na Haldě 
si děti užily krmením zvířátkek, procházkou ke koním
a kravám a poklidnými aktivitami v  areálu. Zajímavá 
akce se konala se známou autorkou knížek paní Lenkou 
Jakešovou. Kromě ukazovacích pohybových her jsme 
měli možnost prohlédnout si všechna její díla. Další ces-
ta vedla do Kyjova na vystoupení tanečního oboru, byla 
trochu napínavá, neboť měl autobus zpoždění, ale rychlé 
nožky dětí časovou prodlevu zachránily. Preventivní pro-
gram Popálky děti seznámil s nejčastějšími situacemi, při 
kterých vzniká popáleninový úraz, s tím, jak těmto situ-
acím předejít, jak se správně zachovat a účinně poskyt-
nout první pomoc. Poslední akce naší školky patří hlavně 
předškolákům a jejich příbuzným, kdy se oficiálně roz-
loučí se školkou. Děti měly připraven program pro blízké, 
nechybělo pasování ani přípitek. Poté se všichni odebraly 
k ostatním dětem a příbuzným na školní zahradu k osla-
vě konce školního roku s různými aktivitami, skákáním
na hradu, opékáním špekáčků.
S koncem školního roku přišly prázdniny. Všem dětem 
přejeme krásné letní dny ve zdraví a bez úrazů a rodi-
čům děkujeme za vzornou spolupráci. Školákům úspěš-
né zahájení školní docházky a po celý rok hodně štěstí
a trpělivosti. Nemalé poděkování patří zastupitelstvu 
obce a panu starostovi za podporu a pochopení našich 
požadavků, obecním pracovníkům, kteří nám pomáhají 
udržovat prostředí mateřské školy a spolku zahrádkářů, 
který nám věnoval finanční hotovost, za níž pořídíme vy-
bavení do prostor třídy. Během prázdnin ve školce probí-
hají malířské, úklidové a desinfekční práce, zbylé dny bu-
dou zaměstnanci čerpat řádnou dovolenou. Nový školní 
rok začíná 2. 9. 2024. Těšíme se s Vámi.

za kolektiv MŠ Gabriela Šťastná
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SDH SKORONICE LETOS SLAVÍ 120 LET OD SVÉHO ZALOŽENÍ
Vážení občané, s radostí Vás informujeme o činnosti jak 
Sboru dobrovolných Hasičů, tak i Jednotky SDH a soutěž-
ního družstva za první pololetí roku 2024, kdy si připo-
mínáme 120. výročí naší činnosti.
Naše jednotka, čítající 12 členů, se v tomto roce obohatila 
o tři nově proškolené velitele, kteří úspěšně absolvovali 
školení u HZS Tišnov. Pravidelná školení členů a zkouš-
ky techniky jsou nedílnou součástí našeho výcviku, což 
nám umožňuje udržovat vysokou úroveň připravenosti
a odbornosti.
V uplynulých měsících jsme zorganizovali řadu akcí, 
které přispěly ke společenskému životu naší obce:
 • Hasičský bál – tradiční společenský večer, který přilákal 
mnoho místních obyvatel a přátel z okolí,
• Sběr železného šrotu – užitečná akce, díky které jsme 
nejen přispěli k ochraně životního prostředí, ale také zís-
kali prostředky na další činnost,
• Mše sv. na svátek sv. Floriána – u příležitosti svátku na-
šeho patrona jsme se sešli v  místním kostele, abychom 
společně poděkovali za ochranu a požehnání v naší práci,
• Slavnostní schůze s oceněním členů – při této příležitos-
ti jsme vyjádřili uznání našim členům za jejich oddanost 
a nasazení,
• Dětský den – spolu se složkami integrovaného záchran-
ného systému jsme uspořádali zábavný den plný her
a ukázek techniky pro naše nejmenší,
• Zábava s kapelou VSP Band – zahájení prázdnin jsme 
oslavili hudební akcí, která přilákala široké spektrum ná-
vštěvníků.

Soutěžní sezóna 2024 je v plném proudu a my už za sebou 
máme 10 závodů. Šest závodů v rámci Grand Prix okre-
su Hodonín (GPHO), tři v rámci Břeclavské hasičské ligy 
(BHL) a okrskovou soutěž v Kuželově. V GPHO se zatím 
držíme na celkovém 5. místě s 32 body a nejlepším časem 
18:24. V BHL jsme celkově na 11. místě s 12 body a nej-
lepším časem 18:95. V Kuželově jsme okrskovou soutěž 
vyhráli s časem 16:29 (2B). Nejlepším sestřikem sezóny 
na 3B je zatím čas 18:10 z Ratíškovic a na 2B je to čas 
16:03 z Kuželova.

NEZASTAVUJEME!
Za velký úspěch považujeme vznik soutěžního družstva 
žen, které začalo pilně trénovat a brzy se zúčastní prvních 
závodů.

Na závěr si vás dovolujeme pozvat na okrskovou soutěž, 
která se uskuteční 17.08.2024 ve 14:00 hod. na dráze u 
hasičské zbrojnice. Soutěž je spojena s večerní zábavou 
se skupinou Husý kůže & Nobody. Souběžně s hasičskou 
soutěží bude v  letním areálu ke shlédnutí velká výstava 
hasičských předmětů. Prohlédnout si můžete více než 
dvacet druhů starých stejnokrojů, přes 50 helem, opasky, 
sekery, tesáky, džbery, proudnice, odznaky, modely hasič-
ských vozidel apod.
Děkujeme všem, kteří se podílejí na organizaci těchto 
akcí a všem, kteří nás svou účastí podpořili. Věříme, že 
nás i nadále budete podporovat a těšit se na další akce, 
které pro Vás chystáme.
Také děkujeme paní Marii Holcmanové a jejímu týmu 
z  Kulturního a vlastivědného sdružení za uspořádání 
koncertu k uctění památky zakladatelů hasičského sboru.

s přáním bezpečných dnů
výbor SDH Skoronice
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RYBÁŘSKÝ SPOLEK SKORONICE, Z.S.
Spolek byl založen nadšenci z řad místních rybářů s chu-
tí postarat se o osádku, vyčištění, údržbu kolem rybníku
a provozování rybářství. Vše s cílem zvelebit tamní kra-
jinu a udržovat ji přístupnou veřejnosti. Díky nim může-
me v jejich šlépějích pokračovat i dnes. Postupně spolek 
zaváděl akce pro veřejnost, které se provozují a zvelebují 
dodnes.
Každý rok realizujeme velký úklid kolem rybníku a úpra-
vu terénu. Provádíme údržbu, čištění zástavy a výpustě. 
Do konce roku bychom rádi natřeli lavičky, plot u pergoly 
a vykopali a nahradili uschlé smrčky podél břehu. S pod-
porou starosty byly umístěny odpadkové koše a budou 
instalovány další cedule pro správné venčení pejsků. Pro-
sím pejskaře, aby se jimi řídili a uklízeli po svých čtyřno-
hých miláčcích.

Skoronický rybník, jak ho všichni známe, je domovem 
pro četnou rybí osádku. Jedná se zejména o kapra obec-
ného, amura bílého, tolstolobika bílého, candáta obec-
ného, štiku obecnou, úhoře říčního. Lze také narazit na 
lína obecného a další takzvané bílé ryby. Díky pravidel-
nému krmení je rybník připraven pro sportovní rybo-
lov. Sportovní ryby, jako je kapr a amur dosahují délek
i nad 80 cm.

RYBÁŘSKÉ ZÁVODY PRO DĚTI A DOSPĚLÉ
S úlovky se chceme podělit. Každý rok pořádáme rybář-
ské závody pro děti a dospělé, téměř vždy poslední sobotu 
v květnu. Letošní závody se konaly 25.05.2024. Účastnilo 
se jich 23 dospělých a 22 dětí. Tradičně jsme připravovali 
rybí speciality z grilu a pochutiny z udírny. Nachystáno 
bylo i další občerstvení.
Počasí přálo, úlovky byly, ale rekord z předešlých let, kdy 
byl uloven tolstolobik o váze nad 20 kg, překonán nebyl. 
Měli jsme v plánu udělit šest cen. Díky štědrým sponzo-
rům jsme udělili cen osm. Vítězné příčky byly zaplněny 
ulovením amura o délce 66 cm a kaprů od 61 do 78 cm. 
Oceněny byly kategorie dospělých za nejdelšího a za dru-
hého nejdelšího kapra, nejdelšího amura a za součet dé-
lek. Děti nechytily amura, proto se vyhodnotili tři největ-
ší kapři a součet délek.
Velice děkuji sponzorům, kteří nám připravili zajímavé 
ceny pro výherce. Předně obci Skoronice, jmenovitě panu 
starostovi, dále Jiřímu Zahradníčkovi z  rybářství Tova-
čov, vinařství Štěpán Maňák, vinařství Krist, Františku 
Bílovi a řeznictví Patrik.

NAŠE RYBY NA VÁŠ STŮL
Raritní a tradiční akce, konaná vždy jedno páteční od-
poledne v měsíci červnu. Letos 14.06.2024. Zúčastnilo 
se nad 470 návštěvníků. Mohli si pochutnat na rybích 
specialitách z grilu, udírny připravovaných našimi rybáři
a rybáři z  rybářství Tovačov. Poprvé a věřím, že ne na-
posledy, jsme mohli ochutnat výborné sladké tartaletky
od Jakuba Poláška z Kyjova (Když Kuba Peče). Nechybě-
lo víno od místních vinařů. K poslechu hrála cimbálová

muzika Petra Vašíčka z  Vracova a Erik Veverka (Lla-
ericc) ze Skoronic. Věřím, že akci si všichni užili.
Již v  úvodu jsem zmínil zvelebování akcí. Jednou při-
pravovanou novinkou je nákup plynové grilovací desky 
a smažící pánve, která by nám měla pomoci eliminovat 
dlouhé fronty na této akci. Děkujeme obci Skoronice
za jejich pořízení a možnost je využívat.

DĚTSKÉ RYBÁŘSKÉ ZÁVODY
Pro ty nejmenší pořádáme koncem prázdnin dětské ry-
bářské závody se vstupem zdarma. Akce je to mladá, 
s cílem děti povzbudit před nástupem do školy. Probudit 
v nich vášeň pro rybaření a kdo ví, možná vychovat bu-
doucího člena našeho spolku?
Dovolte mi Vás proto pozvat 31.08.2024 od 6:00 hod. na 
dětské rybářské závody. Opět pro Vás připravíme rybí 
speciality a další občerstvení. Vyhodnocení závodu pro-
běhne tradičně ve 14:00 hod.
Závěrem už jen poděkování obci Skoronice za spoluprá-
ci, pomoc, přízeň a podporu. Našim příznivcům za účast
na akcích.

Těším se na Vás
Marek Antl, místopředseda spolku
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(zapsáno v Pamětní knize obce Skoronice, 1. dílu, tehdejším 
kronikářem Vojtěchem Holcmanem. Bylo mu 14 let, když 
začal obecní kroniku psát, tj. v roce 1939. Události sepiso-
val až do své smrti, do července 1985, tedy plných 46 roků.)

Rok 1946
Počasí Mírná zima velmi brzy skončila. Počalo se set
na Skoronsku 17. března. Počasí je pěkné, příhodné. 
V  dubnu se však toto pěkné počasí změnilo v  katastro-
fální sucho.
Velikonoce jsou letos 21. dubna. Vzpomínáne všichni 
na loňský duben jako na strašný sen, který snad už není 
ani pravdivý. Obec už se z válečných ran natolik zotavi-
la, že následky fronty je možno poznat jen podle nových 
střech či oken.
Sv. Florián Ve svátek našeho patrona sv. Floriána zase ob-
vyklá hasičská oslava a večer muzika v obecní hospodě. 
To bylo v sobotu a v neděli odpol., 5. května se slibně po-
čalo mračit a obloha se zatahovala. Mračna se však počala 
měnit ve zlopověstnou bílou barvu a tak když spustilo, 
nepršel déšť, ale kroupy jako ořechy. Odnesly to nejvíce 
vinohrady (hlavně v „Dlúhých“) a řepy. A po těchto krou-
pách zase sucho…. Je obava, že jařiny ani nevymetou. Je-
teliny nejsou žádné, na vrchách úplně spálené. Řepy se 
sely všechny dvakrát, mnohé i třikrát. V druhé polovině 
května přišly dvě menší rose, které přírodu trochu osvěži-
ly. Teploty jsou denně až 30 ⁰C.
Silnice Přes zimu naváželi rolníci, kteří mají koňské po-
tahy, štěrk ze staré dráhy ke sv. Anně. Až na malé výjim-
ky jezdili všichni zdarma. V  červnu pak na tento štěrk 
navezl Boh. Svoboda s  Ant. Kristem písek z  pískoviště
Ant. Šohaje. Práci tuto dostali zaplacenu.
Počátkem května se počala opravovat náves. Nejdří-
ve se hlína mezi rigoly poorala a vybrala. Rozhazovala 
se před domy a vozila do humen. Štěrk se navážel zase 
ze staré dráhy. Vozili zase všichni koňáci, od 1 m3 do-
stali 35 Kčs. Štěrk se navezl i do uličky mezi domy č. 42
a 44 a uválcoval. Celkem se na náves a do uličky navezlo
asi 800-900 m3. Občané, kteří pracovali ručně, měli 5 Kčs 
na 1 hodinu. 
Parní vál zde pracoval 8 nebo 9 dní. Silnice byla hotova 
25. května a den nato si skoronští občané – dědiňáci – 
majestátně šlapali po nové silnici vykonat po prvé v osvo-
bozené republice svou povinnost a zároveň právo volit.

Žně Žně počaly ve zdejší obci 2. července. Úroda je slabá 
až střední. Slámy je následkem velkého sucha velmi málo. 
Druhé seky jetelin nejsou zase žádné. Pouze na nížinách 
– na Vrchních loukách a v  Dúbravách. Mlátit se začalo 
16. července.
Ranné brambory Je dosti dobrá úroda ranných bram-
bor – až je to divné. Tak velké sucho! Počátkem července
(a už koncem června) objevili se v obci prví překupníci, 
kteří nabízejí „černou“ cenu za ranné brambory: až 600 Kčs
za 1 q. Pak cena však rapidně klesla. Za čtrnáct dní stál
1 q 300, i 250 Kčs a týden na to už brambory nikdo ne-
chce.
Je velká úroda zeleniny a žádný ji nechce. Okurků, rajčat, 
kedlubnů apod. V  rolnictví nastává krise – není peněz. 

ŽIVOT V NAŠÍ DĚDINĚ PO DRUHÉ SVĚTOVÉ VÁLCE, LÉTA 1946 – 1955
Rolníci si stěžují, že nemají nikde zastání – a zastane-li se 
jich někdo, není jeho hlas slyšen.
Spála V  obci počala řádit po žních epidemická nemoc 
spála. Celkem onemocnělo skoro 20 dětí. Školní rok zde 
započal až 1. října.
Náš svátek 8. září byl uspořádán zase na „náš“ svátek tra-
diční průvod se sochou Blahoslavené P. Marie, ne však 
z  kapličky, která byla zbořena při stavbě kanalizace, ale 
z domu č. 10 (Josef Lunga). Příštím rokem bude slavnost 
uspořádána zase z druhého domu a každoročně z dalšího. 
Organisátorem či původcem této slavnosti byl náš p. farář 
J. Barák.
Nový kříž Rodina Jana Lungy č. 37 postavila na „Kusi“ 
(vlkošské hranice směrem k  Vracovu) na místě starého 
dřevěného krásný kamenný kříž, který byl 8. září odpole-
dne slavnostně posvěcen za velké účasti. Kříž je postaven 
na poděkování Bohu za osvobození našeho národa a je
na něm i reliéf sv. Václava.   
Telefon Koncem listopadu byla dokončena stavba telefo-
nu v naší obci, která stála na 50 000 Kčs. Jsme připojeni 
na Kyjov s telef. číslem Kyjov 160.
„Luža“ Letošním rokem vyschla úplně „Luža“ na „Past-
visku“ (před domy č. 69 – 112) – následek to zkanalizová-
ní dědiny. Bývalo tam útočiště husí z celé vesnice. Dříve 
prý bývala taková „Luža“ i v „Barákách“ před domy č. 30-
34. Teď se uvažuje o této „luži“ jako o budoucích staveb. 
místech.
Obecní knihovna  Všechny knihovny v obci byly sloučeny 
dohodou v jednu – a to obecní. Jsou to: Obecní, Čtenář. 
spolku, Orelská, Omladinská a Kronikářsko- rodopisné-
ho kroužku.
Hon 19. prosince se konal na našem katastru kolový hon, 
celkem 5 lečí. Bylo zastřeleno 93 zajíců a 1 divoký králík. 
Střelců bylo 23, z nich tito skoronští: Lunga Hynek č. 84, 
Novotný Boh. ml. č. 104 a PhMr. Jaroslav Lunga z Bystřice.
Nízká porodnost Letos se narodily pouze 4 děti.

Rok 1947 
Počasí  Na Silvestra a na Nový rok to začalo. Mrzlo, jen 
praštělo. Na svátek sv. Tří králů, který byl vládou zrušen 
– u nás však svěcen – bylo naměřeno ve Skoronicích mí-
nus 26 ⁰C. Nejhorší je, že není vůbec sněhu. Puká země, 
ovocné stromy. Je obava, že oziminy vymrznou.
Úmrtí Františka Morese  Počátkem února zemřel rolník 
František Mores, č. 7, dlouholetý předseda Místní školní 
rady a starý pamětník, ve věku 81 let.
Nedostatek slámy Seno – Sláma!!! Když pročítá člo-
věk tuto kroniku od počátku, řekne si: Tenkrát bylo zle
na světě. Tři roky sucho, dva mokro. A zase dokola. Má-
lokdy je vzpomenut příznivý rok. Ale zeptejte se starých 
pamětníků, zda takové bídy pamatují, jako letos (ná-
sledek loňského sucha). Ve Skoronicích jsou domy, kde 
počátkem března není kousek slámy! Lidé chodí shánět
po 50 kg. Hlavní zásobárna je pohraničí. Našli se i špeku-
lanti (u nás ne), kteří slámu vozí sem a draho prodávají.
A úředního přídělu není. Štěstí, že letos se ukazuje mo-
křejší rok.
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Obecní tajemník  Dnem 1. května nastoupil na obci nový 
tajemník, pořadím pátý. Prvý byl Stanislav Najman, do-
zorčí finanční stráže ze Staroviček, druhým zdejší rol-
nický syn Josef Klimeš (1943-46), po něm od roku 1946
Oldřich Šmíd, rolnický syn č. 111, nar. 1927, kon-
cem roku 1946 je to řídící učitel Antonín Hlavsa a nyní
od 1. května František Marada z Vracova, poštovní úřed-
ník ve výslužbě, rodák skoronský.
Auto Zdejší občan Jan Mráz s bratrem zavedl si nákladní 
autodopravu. Má auto od UNRRY. Co je to UNRRA? – 
Společnost tato vznikla za války v Americe. Má za úkol 
pomáhat státům, postiženým válkou v  boji proti hladu 
hmotnými prostředky. Každá tetička či stařenka u nás ví, 
že ta a ta dobrota „je z unrry“. Někteří ji pro těžkou vý-
slovnost překřtili na „urnu“. A tak tato zmínka o ní má 
být také jakýmsi díkem za pomoc, kterou nám všem bez 
rozdílu poskytla.
Diplomy  Podle usnesení obec. zastupitelstva ze dne
4. března 1947 byl p. Petru Krakovičovi, mlynáři ve Va-
cenovicích a zdejšímu hostinskému p. Josefu Bradáčovi 
věnován diplom za dobré zásobování ve válku.
Hasičská slavnost  Ve svátek sv. Floriána nastoupili jako 
každoročně – hasiči ve svých krojích a šli s  hudbou na 
mši sv.  
Úroda Řepy málo vzešly – a to ještě byly sežrány. Dob-
ře udělal, kdo letos nezaoral. Koncem června přišly dva 
nebo tři deštíky a ejhle! – všechna řepa vzklíčila a roste! 
Zato ovoce – třešní, jablek je hodně. Vozí se do sběren. 
1 kg třešní 4-10 Kčs. Ranné brambory se počaly kopat 
v druhé půli června. Na středních polohách výnos 50 q 
z 1 ha. Prvý týden stály až 1.000 Kčs 1 q (Zlín) - pak ve 
14 dnech klesly na 400 Kčs. Úřední cena 410 Kčs, později 
350, 300 Kčs.
Žně  Žně započaly 7. července, v  pondělí. Je přesmut-
ný pohled na některé trati na skoronském katastru. Obi-
lí místy nevymetené, ječmeny 20-25 cm dlouhé, pšenice
a rži o málo delší. Nádeníci, kteří jdou pomáhat k zeměděl-
cům, předem si zakazují obilí – za peníze nepůjde žádný.
Veřejné cvičení  Zdejší Jednota Čsl. Orla uspořádala
31. srpna veřejné cvičení. Konalo se na „Lúkách“ vedle 
č. 3.   
Průvod se sochou  8. září byl zase uspořádán tradiční prů-
vod se sochou P. Marie, tentokrát od kostela. Přítomno 
bylo mnoho cizích občanů.
Bohuš Novotný  Zdejší občan Bohuš Novotný, č. 104, 
který je spolupachtýřem honitby, procházel s flobertkou
8. září odpoledne revír. Narazil na neznámého člověka, 
kterého od Kyjova pronásledovali četníci. Na jejich výzvu 
po něm vystřelil a poranil ho, takže četníci ho dostihli. 
Byl to 26letý zloděj a podvodník, Němec Johann Schuster.
Vinobraní  Vinobraní se odbývalo od 18. září. Hrozny 
byly velmi vyschlé, vypité od vos. Od konce srpna chodili 
je chytat na pivo a na melasu. Na Vlkošsku je také vystře-
lovali. – Teklo velmi málo, od 50 do 65 litrů z 1q. Hrozny 
jsou zato velmi sladké – cukernaté – přes 20. Pěstování 
vína je u nás hodně rozšířeno. V každém domě mají víno 
nebo alespoň druhák z koupeného mláta.
Stlaní  Básníci, když opěvují podzim, vždycky vzpome-
nou „kouře z brambořišť“. – Letos toho kouře není vidět 

nikde. Fůry „ertepliska“ vozí se domů na stlaní. Stele se 
všechno. Jehličky, mech, turkynisko a co se dá.
Letošní ceny obilí a jiných produktů:  Pšenice
380-390 Kčs, žito (rýž) 340-350, ječmen 360-400,
oves 310-320, brambory 100-110 a kukuřice 360 Kčs.
Pozdní zelenina je velmi vzácná.Různí obchodníci nabí-
zejí za 1 q zelí 600 Kčs, za 1 kg petržele 25 Kčs, cibule
1 kg 18 Kčs, česnek  1 kg 200 Kčs.
Porody  Skoroňáci se počínají rodit v Kyjově. Skoronské 
– hlavně mladé matky – chodí slehnout do kyjovské ne-
mocnice, kde bylo otevřeno porodnické oddělení.
Průvod s  ostatky sv. Vojtěcha  25. května projížděl naší 
obcí ve 14.30 hodin průvod s ostatky sv. Vojtěcha. Obča-
né se shromáždili ve velkém počtu u kostela a byli potom 
přítomni svatovojtěšské pobožnosti, kterou sloužil P. Jo-
sef Barák.

Rok 1948
Odvody  8. dubna zúčastnil se ročník 1926 a 1927 odvodů 
v Kyjově. Odvedeni byli z 26. ročníku všichni – totiž dva: 
Václav Novotný č. 17 a Frant. Mívalt, ženatý v Hodoní-
ně. Z ročníku 27 odveden byl pouze Oldřich Šmíd č. 111.    

Odvedenci ročníku 1926 a 1927                                                                                                                                             
horní řada zleva: Stanislav Vašíček, Ladislav Kučera, Pavel 

Holcman, František Frolka, Antonín Dovrtil
dolní řada zleva: Oldřich Šmíd, Václav Novotný, harmonikář 

Karel Šindler, František Mívalt

Nový obecní sluha 1. dubna byl přijat nový obecní sluha, 
„policajt“. Stal se jím Frant. Šnajdr č. 78, který je záro-
veň krmičem býků. Dosavadní, Felix Kluďák onemocněl 
a zemřel. Při pohřbu 
se s  ním za MNV roz-
loučil místopředseda 
MNV Jan Mráz. 

František Šnajdr (1903-1964)
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Kukuřice od ministerstva zemědělství Poněvadž násled-
kem loňského sucha a neúrody je velký nedostatek krmiv, 
trpí asi 40 % hovězího dobytka lomivkou – „měknutím 
kostí“. Několik kusů muselo být i poraženo. Minister-
stvo zemědělství poskytlo zemědělcům velké množství
kukuřice, za cenu 320 Kčs za 1q, která skutečně zachrá-
nila mnoho a mnoho dobytka a pomohla zemědělcům 
z bídy. Kukuřice byla z Rumunska a Jugoslavie.
Hodiny na věž 24. května byly dány na náš kostelíček
na věž nové hodiny, elektrické. Jsou od firmy Dvořák
ve Vyškově. Vzhled kostela – zdá se – se jaksi změnil. Ho-
diny jsou dosti viditelné a pěkně odbíjejí, sehnal je zase 
P. Barák.
Svěcení zvonů 20. červen byl pro naši obec dnem sváteč-
ním. Dlouho se mládež i staří na něj připravovali, neboť 
byly zakoupeny dva nové zvony a v tento den posvěceny. 
– Ráno sice pršelo, jako z konve, avšak v poledne vysvitlo 
slunce a na ulici se objevili skoronští chlapci v koženicách 
a širokých košelách. U domu čp. 46 byly zvony naloženy 
na platon, krásně ověnčený a taženy párem koní Hynka 
Lungy č. 84, v průvodě ke kostelu. Děvčata všechny „vyraj-
děný“, chlapců bylo v koženicách jen 11. Lidu bylo hodně, 
přesto, že počasí bylo špatné. Svěcení provedl dp. děkan
P. Kučera A. z Osvětiman, kterého přivítal šohaj v koženi-
cách a předseda M.N.V. Blažej Šnajdr, který vyzdvihl sna-
hu občanů o vzdělání a vyšší úroveň kulturní, odmítajíce 
tak v poslední době rozšířené řeči o zaostalosti naší obce.

Jeden zvon, větší, nese jméno českého patrona sv. Václa-
va. Druhý zasvěcen jest patronu skoronskému, sv. Flori-
ánu. Když vycházeli věřící odpoledne z kostela, zvony už 
vyzváněly. Zavěsili je: Fr. Šmíd č. 71, Květoslav Fridrich
č. 90, Kozák Fr. č. 49.  
Nové hodiny na věži tlučou nyní do zvonů, když odbíjejí 
čas. Jsou krásně slyšet. – Slavnost byla zakončena veselicí 
v hospodě, kterou pořádal Místní národní výbor.
Kovář  1.října vrátil se z pohraničí skoronský kovář Sta-
nislav Svoboda ml. na č. 24. Dosavadní kovářský mistr
M. Blažek se zase odstěhoval do Stražovic. Odcházel ne-
rad, neboť se mu mezi Skoroňáky líbilo a také tito byli 
s ním spokojeni. – Mladý mistr Svoboda udělal na kovár-
ni několik důrazných oprav a udělal si obytný dům z mla-
tevny své tety Bernardy Horákové č. 59.
Uprázdnění fary ve Vlkoši  Poněvadž ve Vlkoši se uprázd-
nila fara, byl tam náš p. farář Barák jmenován tamějším 
administrátorem. Bydlí však na zdejší faře. Mše sv. bývá 
střídavě jeden den zde a druhý den ve Vlkoši. V  neděli 
bývají zde bohoslužby v 7 hod. ráno a v 9 ve Vlkoši.

Rok 1949

Setí Jarní setí na Skoronsku započalo 26. března, v sobo-
tu. Počasí je teplé, takže práce pokračují rychle. V prvních 
dnech dubnových už se sázejí i ranné, naklíčené brambo-
ry, na což se Skoroňáci už asi 15 let zvláště specializují. 
– Stav ozimin i mladých jetelů je velmi dobrý. – Země-
dělci nakupují letos poprve ruská hnojiva. Jsou zvědavi 
na jejich účinek, neboť je k nim jakási nedůvěra, zvláště 
k draselnému hnojivu „Elektrolit“, které je tvrdé jako ká-
men a jen ztěží jde tlouci.
Jenda Lunga 7. dubna byla naše vesnice vzrušena ne-
štěstím. O 10.hod. dopol. jel 11letý synek Jana Lungy
č. 43 po silnici kolem domu č. 54 do Milotic, na kole.
U mlatevny tohoto domu (vedle čísla 66) jej protijedou-
cí těžké nákladní auto M.Hejbalové z  Ořechova strhlo 
pod sebe, zadním kolem přes hlavu přejelo, takže chla-
pec byl okamžitě mrtev. Případ vyšetřovala stanice SNB
ve Vracově a v Kyjově. Řidič, manžel majitelky, tvrdí, že on
o tom vůbec neví. Případ byl na druhý den konfrontován
na místě samém. Doprava tam byla do té doby zastavena. 
Zjistilo se jen bezpečně, že chlapec jel správně.  – Pohřeb 
se konal za ohromné účasti v neděli 10.IV. Pro rodiče je
to velká rána, neboť to byl jediný synek, kterého
od malička těžce vychovávali,  byl totiž dlouho nemocný.
Se zemřelým Jendou se na hrobě rozloučil učitel Franti-
šek Hnilica a spolužačka Karla Holcmanová.
Nosatci V  druhém týdnu dubnovém po nočním mrazu
a padání sněhu 9.IV. nastalo teplé, deštivé počasí. Kelčan-
ský cukrovar zjišťoval, zda jsou na našem katastru larvy 
brouka, nosatce, který ničí řepu. Byly zjištěny na celém 
katastru průměrně 60 kusů na 1 m2, což je nejvíce v okolí 
cukrovaru.
Josef Šmíd  Letošní rok je hned zpočátku bohatý na žně 
„paní zubaté“. 12. dubna už sedmý skoronský občan ode-
šel na věčnost. Byl to Josef Šmíd č. 101. Ještě dopoledne 
byl na poli. Odpoledne pršelo, seděl za stolem a tam také 
zemřel. Byl t. č. nejstarším skoronským občanem, do po-
slední chvíle čilý a pracovitý.
Schůze zemědělců  22. července byla svolána na ½ 12 hod. 
v poledne schůze zemědělců, na které se mělo jednat
o scelení pozemků na Skoronsku. Přítomní referenti se 
přesvědčili o takovém odporu zemědělců, že nepřišlo ani 
k hlasování.
13. srpna zase byli svoláni zemědělci, aby v důsledku prý 
nadměrné úrody upsali dodatečné smlouvy o dodávce 
obilí. Nepřihlásil se však nikdo. Přítomní prohlásili, že 
úroda byla sice dobrá, že však dosahovala jen dodávkové-
ho předpisu, tj. průměrně 22-26 q z 1 ha.
Výmlat obilí  Výmlat obilí trval až do 5. září. V polovi-
ně srpna přišly vydatné deště, které zpomalily výmlat
a způsobily, že asi 1.800 mandelů na Skoronsku porostlo. 
– Vinohrady byly napadeny peronosporou i oidiem, takže 
úroda bude letos hodně slabší, ač víno může být kvalitní, 
poněvadž v době zrání je počasí příhodné.
Transformátor 4.září odpoledne přišla krátká, ale velmi 
prudká bouřka, při níž udeřil blesk do elektrického trans-
formátoru a zapálil střechu. Oheň však byl brzy uhašen. 
(Kulový blesk na vlkošském díle kol cesty – 5-6 vteřin).

Průvod při svěcení zvonů
prochází částí obce „Dědina“,

„korůhvičku“ nese tehdy 16letý Jindřich Lunga z čp. 74
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Bohosloví Letos, 1.října odešel jeden mladý skoronský 
občan – Vladimír Šašinka č. 27 – studovat bohosloví
na theologickou fakultu do Olomouce.
Rozhlas v  obci 14.října poprve zahrál ve Skoronicích 
místní rozhlas. Tato novota byla občanstvem přijata s růz-
nými pocity, ale velmi rychle se vžila a i ti nejstarší už si 
na ni zvykli. Instalaci provedla firma Kovařík – M.N.Ves. 
Mnoho občanů darovalo gramofonové desky. Celkem je 
5 amplionů: na hospodě, otočený k  východu, na škole, 
který je slyšet v celých „Barákách“, na domě č. 66 Jakuba 
Lva, otočený ke kostelu, za mlatevnou Vladimíra Klimše 
č. 38 (před domem č. 67) slyšitelný na celém „Pastvisku“ 
a konečně na domě Vl. Klimše č. 38, který hlásí pro celou 
„Dědinu“, tj. náves. – Pravidelné zprávy bývají hlášeny 
denně dvakrát- a to v poledne, obyčejně o  ¼ 1 a večer
o 6 – ½ 7 hod.
Oheň 23.října byly Skoronice vzrušeny hasičskou trub-
kou. Bylo to v neděli po sv. požehnání. Děti zapálily 6 sto-
hů na „Pastvisku“, za mlatevnou čísla 46 a 47. Stohy pat-
řily Janu Lungovi č. 43, Juliu Křížkovi č. 25, Janu Lungovi 
č. 92, Janu Kudláčovi č. 80, Frant. Kozákovi č. 49 a Marii 
Kluďákové č. 51. Občané z celé vesnice se sběhli a hned 
polévali okolo stojící mlatevny a házeli hlínu. Místní hasi-
či se svým ručním strojem se neuplatnili, poněvadž pras-
kaly hadice a také organisace byla špatná. Hořící věchty 
slámy padaly až za Kelčany. Požár byl ihned hlášen míst-
ním rozhlasem a telefonováno do všeho okolí. V mnoha 
obcích ihned hlásily požár rozhlasem, takže se dostavi-
lo hodně sborů s  motorovými stříkačkami, první sbor
ze Žadovic. Mlatevny byly uchráněny. Do rána konali ob-
čané u požářiště službu, poněvadž oheň stále vybuchoval, 
dokonce v úterý ráno vyšlehly plameny. Shořelo tam asi 
800 q slámy. Pro poškozené byla uspořádána v obci sbír-
ka. Mimo to rodiče dětí, které požár zavinily, zakoupili 
pro postižené slámu v  Kyjově. Příslušní činitelé z  ONV, 
kteří byli požáru přítomni, na místě slíbili, že obci bude 
pro letošní rok prominuta dodávka slámy.
Letiště Na pozemcích „Holiska“ – v  trati Milotice
a na „Čtvrtkách“ – v  trati Svatobořice zřizuje se civilní 
letiště, celkem na ploše asi 60 ha. Tyto pozemky patří 
z  velké části skoronským občanům, většinou drobným 
zemědělcům. O.N.V. jim přidělil v  náhradu polnosti
na katastru města Kyjova.

Rok 1950

Obrna vepřů Už po celou zimu řádí v naší obci nakažlivá 
obrna vepřů. Až do května padlo ve Skoronicích asi 60 
vepřů. Nejvíce byly postiženy domy č. 25, 18, 60, 101, 80.
Platy funkcionářů Na rok 1950 jsou obec. funkcionářům 
schváleny tyto platy: Předseda M.N.V. ročně 8.000 Kčs,
3 členové rady po 2.000 Kčs, obecní pokladník 3.000 Kčs, 
obec. hospodář 2.000 Kčs.
Letopisecká komise K  1.lednu byla ve Skoronicích sesta-
vena letopisecká komise, která bdí nad zapisováním udá-
lostí do obecní pamětní knihy. V komisi jsou: Max. Šalo-
moun č. 83 – předseda, Frolec Jaroslav č. 60 – za kronikář. 
kroužek, Kučera Ladislav č. 1 – za KSČ, Holcman Vojtěch 
č. 44 – obecní kronikář.

Dovolená předsedy M.N.V. Předseda M.N.V. Josef Lunga 
měl od 15.3. do 1.4. zdravotní dovolenou. Úřadoval mís-
topředseda V. Sekla č.64.
Dvanáctý skoronský starosta V  celé čsl. republice byla 
prováděna reorganizace Místních národních výborů. 
Měla být všude hotova do 30. června, ale ve Skoronicích 
jednání uvízlo a nový M.N.V. – který měl mít už 15 členů 
– (poněvadž počet obyvatel stoupl nad 500) byl utvořen 
teprve 16. července 1950 – v počtu dosavadních 12 členů. 
Nový M.N.V. je složen takto:
Václav Sekla, dělník, č. 64,předsedou, KSČ - Lunga An-
tonín, malorolník, č. 22, místopředsedou a zeměděl-
ským  referentem., bezpartijní - Navrkal  František, pošt.
Úředník, č. 21, referent finanční, KSČ - Fridrich Kvě-
toslav, dělník č. 90, referent technický a výživy, KSČ - 
Šmíd Florián, dělník, č. 28,KSČ -  Plachý Štěpán, dělník, 
č. 63, referent zdravotnictví, osvěty, školy a tělesné  vý-
chovy, KSČ - Kudláč Jan, dělník , č. 80, KSČ - Fridrich 
Jan, zaměstnanec  ČSD ve výslužbě, č. 18,  ČSL-  Půček 
Jan, dělník, č. 21, KSČ-  Svoboda Stanislav, kovář, č. 59, 
bezpartijní -  Mráz František, kolář, č. 11, bezpartijní - 
Šmejdovec Jindřich, zaměstnanec  ČSD, č. 32, bezpartijní.
Počasí 8.července přišla silná bouřka, při které táhlo ně-
kolik pásů mračen s kroupami. Tak byly potlučeny hod-
ně vinohrady na „Zelnicích“, o málo méně v „Dlúhých“ 
– ještě méně v „Krátkých“. I řepy a kukuřice byly hodně 
postiženy. Po této bouřce nastala vedra až 45 ⁰C – teplo-
ta to zde po mnohá léta neexistující – a trvala střídavě
až do konce měsíce července. 29. července mírně při 
bouřce popršelo.
Větrná smršť Ve středu, dne 11.října v odpoledních hodi-
nách, byla naše obec postižena živelní pohromou, silnou 
větrnou smrští. Podle očitých svědků, pisatele, Boh. No-
votného č. 104 a hlavně Jaroslava Svobody č. 56 – zhruba 
ve 14 hod. hnal se od Mistřína přes „Holiska“ asi 40 cm 
široký a 50 m vysoký pás, ve kterém vířil prach, sláma, 
větve. S příšerným hukotem přeletěl přes „Panské“ kolem 
„Františka“, přes akátí na „odrybnikách“, vyvrátil na Dár-
kách a na potoku několik stromů, rozmetl po polích zbylé 
kopky a hromady turčiniska, poválel i běžící lidi a přidr-
žel je pěkně při zemi a začal řádit v dědině. Toto všechno 
bylo dílem asi 15 vteřin. Nato zachytil na „Pastvisku“ řá-
dek domů, B. Svobodu č. 98, M. Lungu č. 100, F. Maršálka 
č. 97, Val. Kůřila č. 93, J. Šmaka č. 89, V. Křížku č. 95,
A. Klimše č. 88, Jana Šindlera č. 69, Jaroslava Lungu
č. 70 a jedněm méně, druhým více rozházel střechy a plo-
ty. Posledního na tomto řádku, Josefa Lungu č. 84 spolu 
s  protějším Fr. Rusňákem postihla smršť nejvíce, neboť 
jim roznesla skoro celou střechu. U č. 84 stojící velké
a silné akáty byly vyvráceny jako sirky, přetrháno
elektr. vedení a v č. 96 – F. Rusňák, vytlučena též okna. 
Dalšími postiženými byli: Šalomoun Max. č. 83, pekárna 
č. 102, Tomáš Plachý č. 65, Bábík Josef č. 34, Jan Plachý
č. 23, Svoboda Josef č. 35, Kludáková Marie č. 51 a jiní.

Zajímavé je, že současně byly poškozeny i domy u Vlkoše 
a galanterní závod „Uma“ – bývalá plynárna, takže smršť 
se musela prudce stočit na sever a zase k východu. Úřa-
dy vyšly poškozeným občanům skutečně ochotně a ihned 
vstříc a přidělily pro celou obec 20.000 kusů krycích tašek 
čili křidlic, takže když  nastaly koncem října a počátkem 
listopadu nepřetržitě deště, měli všichni střechy v pořád-
ku. Celková škoda je odhadnuta na 150.000 Kčs.
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Změna ve vedení knihovny Dnem 1 listopadu proved-
la Místní organisace KSČ změnu ve vedení obecní ve-
řejné kníhovny. Knihovníkem je nyní Frant. Mráz č. 11 
a pomocníkem Miroslav Lunga, rolnický  syn, č. 110. 
Z  knihovny vyřadili veškerou starou a románovou lite-
raturu a zakoupili knihy tendence pokrokové a socialis-
tické.
Stavební místa V  minulém roce 1949 byly po dlouhém 
jednání přiděleny obcí několika žadatelům stavební mís-
ta na „Luži“ – před řadou domů čp. 69-112. Místa tato 
jsou položena na nížině a zasahují do majetku několika 
soukromníků. Jednání bylo příčinou mnoha mrzutos-
tí mezi občany, jichž se dotýkalo a smírně ani vyřeše-
no nebylo. Místa jsou však pro stavbu velmi nevhodná, 
poněvadž tam musí být hodně naváženo, nebudou mít 
asi pitné vody a zvláště za dnešních poměrů tam těžko 
kdo bude stavět. 3 místa byla přidělena Jakubu Levovi
č. 66, Ant. Fridrichovi č. 33 a Frant. Šnajdrovi č. 78. Zbylá
3 místa dosud přidělena nejsou. Letos si na oněch 3 při-
dělených místech majitelé postavili stohy a Ant. Fridrich 
si je i ohradil.
Autobusová linka  Koncem r. 1949 byla zřízena přes Sko-
ronice autobusová linka pro dopravu dětí do střední školy 
do Milotic. Letošním rokem však byla tak rozšířena, že 
jezdí autobus ve směru Vacenovice – Milotice- Skoronice 
– Vlkoš – Kyjov 7x denně a opačně taktéž 7x denně. Jízda 
jest autobusem asi stejně drahá jako vlakem (Skoronice 
– Kyjov 6 Kčs) a poněvadž autobus zastavuje na „Kaná-
le“ před číslem 25 – jest pohodlná a pro občanstvo této 
výhody velmi hodně používaná. Autobusy bývají v trhové 
ba i ostatní dny mnohdy přecpané. Jezdí se podle pravi-
delného jízdního řádu. 
Archeologické nálezy  Počátkem letošního roku vyko-
pal při rigolování na vinohrad za svou mlatevnou Josef 
Šindler č. 115 tři kostry a různé nádobky, které všechny 
pocházejí ze 7.- 8. stol. po Kristu, tedy asi z  doby, kdy 
do našeho kraje přišli slovanští apoštolové sv. Cyril a Me-
toděj. Koncem letošního roku asi 200 m na sev. nalezl tam 
zase Bedřich Lunga č. 101 taktéž staroslovanské nádobky
a 2 zachovalé přesleny z téže doby. Na těchto místech do-
posud takovéto nálezy učiněny nebyly a je možné, že tato 
osada na kopci „Macháčku“ zanikla před založením ny-
nější osady Skoronic na nynějším místě asi v 10.-11. stole-
tí. Odborný výzkum provedl prof. Ludvík Kalus z Kyjova.
Sňatky: Od 1.ledna 1950 bylo uzákoněno úřední uzavírá-
ní sňatků. Žádný nesmí být v kostele oddán dříve, dokud 
není oddán na M.N.V. U nás na obci se tyto úřední sňatky 
nekonají, ale jsme obvodově přiděleni do Vlkoše. Zákon 
tento se hned zpočátku dosti nevžil a je snoubenci brán 
dosti lehkomyslně.

Rok 1951
Setí a počasí Letoší leden a únor byl celkem bez sněhu, 
mrazy mírné. Počátkem března napadlo trochu sněhu,
ale do týdne roztál a už od 14. března se počalo pomalu set. 
Plně se setí však rozjelo až po 21. březnu. Jaro bylo skro-
peno dubnovými a květnovými dešti, ale červen, červenec, 
srpen a polovina září byla suchá. Byly sice průměrné deště, 
krátce trvající, ale po nich nastala vždy velká vedra, takže 
půda v několika málo dnech na kámen ztvrdla a vyschla.

Tajemník  Od 15.února nastoupil v  obci nový tajemník 
M.N.V. Josef Haloda z Milotic, rodák ze Strání. Občané 
jsou s ním spokojeni.
Letiště Zřízením letiště v  trati „Holiska“ na milotic-
kém katastru bylo postiženo hodně skoronských obča-
nů. Pozemky jim byly náhradou vyměňovány většinou
na katastru Kyjov. Výměna však byla ztížena hodně tím,
že na Kyjovsku byla provedena Hospodářsko-technická 
úprava půdy. A tak si skoronští zemědělci často stěžují, 
že za svou vyhnojenou, často lepší půdu, dostali půdu 
jalovou, zapýřenou a štěrkovitou. Tyto stížnosti bylo lze 
očekávati, neboť při takovéto dvojité úpravě půdy není 
možno dáti každému přesně to, co mu bylo vzato.
Žně Žně započaly na Skoronsku 11.července a trvaly
14 dnů. Traktory STS posekly zde na 60 ha, ostatní se sek-
lo lopatovými, žačkami i ručně. V obci je jediný soukro-
mý samovaz, patřící Josefu Moresovi č. 7, který používá 
k němu tažné síly 2 párů koní.
Setí a řepy Katastrofální sucho, které začalo hned
po žních, trvalo až do 1. listopadu, kdy začalo pršet. Ora-
lo se sice a selo něco málo i v září a říjnu, ale hlavní setí 
začalo až v listopadu. Do té doby byla odvezena všechna 
cukrovka, které bylo letos poměrně málo. Ručně se rýt 
nedala, proto se vyorávalo obyčejnými vyorávači, které se 
v posledních letech velmi vžily a rozšířily.
Počasí do konce roku bylo dosti mírné, mrazy na Vánoce 
nejvýš 8 ⁰C.

Rok 1952

Zima  Zima trvala letos dosti dlouho. Leden byl celkem 
bez sněhu, ale v únoru ho napadlo tolik, že silnice i drá-
hy musely být prohazovány. Občané už však nebyli tak 
nuceni prohazovat často ručně, neboť sníh byl rozorá-
ván moderními pluhy na autech a traktorech. – Mrazy 
však nebyly příliš silné, nejvyšší teplota byla naměřena
14. a 17. února mínus 20 ⁰C.
Mletí   Od 1.ledna byl mlýn ve Vlkoši uzavřen a Skoronice 
byly znovu přiděleny do mlýna do Vacenovic.
Založení J.Z.D. ve Skoronicích  Letošní rok bude v  his-
torii Skoronic velmi významným mezníkem, neboť
k  9. květnu bylo zde založeno Jednotné zemědělské druž-
stvo. Bylo vytvořeno sice jen dělníky – kovozemědělci, 
ale je skutkem. V  přípravném výboru jsou tito občané: 
Plachý Štěpán č. 63 – předseda, Mráz František č. 11 – 
pokladník, Šmíd Florián č. 28 – hospodář
Družstvo má při založení 10 členů. K jejich vlastní půdě, 
které je asi 9 ha, přibrali asi 10 ha orné půdy obecní a za-
čalo podle I. typu hned po založení hospodařit.
Záplavy  Rok 1952 byl velmi nepříznivý různými živelní-
mi pohromami. Ze soboty 10. května na neděli přišla sil-
ná bouřka, na horách průtrž mračen. Od severu z hor se 
k nám oběma potokama hnalo ohromné množství vody. 
Tato voda počala v dědinách pod horama, v Moravanech, 
Hýslích, Kelčanech bráti sebou vše, nač přišla. Ve Vlkoši
a u nás, když přišla na rovinu, počala se z potoků vylévat
a zaplavovat pole a luka v  celém okolí. Lidé z  poškoze-
ných obcí chodili sem sbírat svůj nábytek, nářadí, drůbež 
i dobytek, samozřejmě všecko mrtvé a rozbité.
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U nás na Skoronsku, tato záplava zatopila Hlúška, Široké, 
Hejtmanky, Dárky, Náplavy a Zadní lúky. Voda tam stála 
místy až do podzimu.
Mrazy  Za týden na to, z  pondělka 19. května na úterý 
přišel silný 4-5 ⁰C mráz, když už před tím po 14 dní pa-
novalo sychravé a studené počasí. Teplota každou noc 
klesala až k  nule. Tento mráz zničil úplně vinohrady, 
už vysmítané, kukuřice, už okopané i přetrhané, ran-
né brambory, už okopčené, dále fazoli, okurky a dyně.
Na řepu a ostatní plodiny mráz sám nijak nepůsobil, 
škodilo všemu jen dlouhotrvající sychravé počasí. Zmr-
zlo všude bez rozdílu, na nížinách i na kopcích. Byla to 
opravdu katastrofa, kterou nikdo ze současníků nepama-
tuje. Nebylo také zkušeností, zda např. turkyň obroste, 
co udělat s vinohrady apod. Lidé se radili, dohadovali se, 
vzpomínali. Jedni nečekali a zaseli všechno hned znovu, 
druzí jen podsazovali, ostatní čekali. Během 10 dnů tur-
kyň uhnila a jen málo, velmi málokterá obrostla (pozdě 
seté, které teprve vyrážely ze země). Vinohrady se větši-
nou stříhaly znovu, za zmrzlými listy počaly za několik 
dní vyrážet 2, 3 i 4 očka, některé výhony zmrzly celé. Nej-
odolnější odrůdy byly portugal modrý a ryzlink, nejméně 
vzdorovaly stolové odrůdy, hlavně chrupky. Nové výhony 
z oček nasadily koncem června malé, řídké hrozníčky, ale 
nebylo z nich nic.
II. mráz  Ze středy 21.5. na čtvrtek přišel zase mráz – 3 0C, 
který dokončil zkázu těch hlav, které snad zůstaly trochu 
uchráněny…
Řepy, škůdci  Řepy byly z  50% zničeny nosatci, hlav-
ně skoro seté. Poprašování dynocidem pomáhalo velmi 
málo. Selo se po druhé. V prvé polovině června se zase 
v  úžasném množství rozmnožila na řepách tzv. ruda – 
čili mšice maková. Také zde málo pomáhaly chemické 
přípravky, dodávané cukrovarem. Doporučovalo se též 
za sucha prášiti obyčejným popelem ze sporáku.
Motorová protipožární stříkačka  20.července byla zdej-
šímu Sboru dobrovolných hasičů konečně dodána nová 
motorová stříkačka zn. TATRA firmou býv. Hrček spol. 
Neugebauer, Král. Pole (čtyřtakt). Zástupci firmy ihned 
předvedli v  praksi, jak stroj pracuje a poněvadž to bylo 
v  neděli, zúčastnila se této podívané na Hrubým poto-
ku velká část dědiny, mladí i staří. Stříkačka stála celkem 
104.000 Kčs, má výkon 32 HP, 750/l za minutu. Celý 
obnos platil MNV, neboť subvence 50.000 Kčs, která
na ni byla udělena, dlouhým protahováním se strany fir-
my – propadla. Sám místní Sbor hasičů je dosti rozklížen,
o práci není zájmu, poněvadž do něj zasáhly politické 
události posledních let. Lze si jen přáti, aby tato nová mo-
torka probudila hlavně v mládeži zájem o práci hasičskou 
a oživila činnost celého sboru.

Rok 1953
Změna ve vedení obchodu Zdejší obchodník, vedoucí 
Slovácké Svépomoci, Dom. Ingr, byl 1. března přeložen 
ke Stavebním závodům jako dělník. Sem na prodejnu zase 
přeřazen obchodník Ant. Jakša z  Vracova, který dojíždí 
a prodává pouze od 6-14 hodin. Je to velmi nevýhodné, 
zvlášť v době pilných prací, neboť Ingr prodával po celý 
den, často až do 10 hod. večer. Jeho vyřazení způsobilo 
zase trochu mrzutosti mezi lidmi. 

Pečení chleba Ve Skoronicích se už na pekárni čp. 102 
chleba nepeče. Pekař Rozkydálek z Vlkoše byl také zařa-
zen do Slovácké Svépomoci. Skoroňáci proto vozí chleba 
do Vlkoše, ale více se vžívá zvyk chleba v obchodě vymě-
ňovat za mouku.
Deště Počátkem června přišla zase chladna, teplota
až k nule, silné větry a 8. a 9/6 zase bouřky. Obilí je všude 
velmi polehlé. 24. června v 6 hod. odpol. přihnala se zase  
od milockých Šidlen strašná, hodinu trvající bouřka, při 
níž spadlo ohromné množství vody. A hned v noci na to, 
od ½ 12 do půlnoci ještě silnější bouřka a ještě více vody. 
Na druhý den, 25.6. od 3-4 h odp. přihnala se třetí bouřka 
a v  noci od ½ 12 do ½ 2 čtvrtá a poslední. Spadlo při 
nich tak velké množství vody, že to nikdo nikdy neviděl 
ani nepamatuje. Všechny nížiny, Hlúška, Široké, Dárky, 
Hejtmanky, Náplava, stály až 1 m pod vodou. Voda však 
stála všude, i na kopcích, na cestách, rozryla vinohrady, 
vymlela cesty a brázdy. Cesty k Františku, kolem zmoly, 
ke Kyjovu, do Jezera aj. byly tak rozervané a vymleté, že 
se do některých jam mohl klidně schovat vůz i s koňmi.
Pro všechny rolníky bylo po několik dní problémem dostat 
se aspoň někam na úvratě pole a naséct zeleného krme-
ní. Plodiny pod vodou úplně shnily a za měsíc, po opad-
nutí vod zůstala čistá, holá zem. Byly to opravdu strašné
a nezapomenutelné dny a noci. I v  noci při bouřkách 
byli mužové vzhůru a upravovali odtok vodě ze dvorů
a na návsi. Ohromné zátopy byly také ve Vracově
a ve Bzenci.
Deštivé počasí pak trvalo celý červen, červenec a ještě 
prvý týden v srpnu. – A pak nastalo tak tragické sucho,
že od 6. srpna 1953 nekáplo až do 7. dubna 1954. Také 
celá zima byla bez sněhu.

Dominik Ingr (1912-1970)
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Oheň 16.října před polednem byla naše dědina poplašena 
voláním a troubením místního rozhlasu: Hoříííí!! – Děti 
zapálily v humně Ant. Krista č. 91 menší stoh slámy. Oheň 
byl seběhnuvšími se občany, mezi nimiž obětavě vynikl 
vedoucí prodejny Jakša z Vracova, lokalizován a uhašen. 
Budova fary Dosavadní duch. správce v.v. P. Josef Ba-
rák byl ustanoven farářem ve Vlkoši. Na podzim se tam 
taky nastěhoval a budovu fary převzalo místní Jednotné 
zemědělské družstvo, jako skladiště obilí. Pod návratím 
byl umístněn nový kladívkový šrotovník, na němž si také 
mnozí zemědělci dávají šrotovat jetel pro vepře, kukuřici 
v klasech i obilí.

Rok 1954 
Počasí Přes Nový rok poprášil trošinku sníh, který byl
za několik dní smeten do brázd a ztratil se. Očekáva-
ná zimní vláha vůbec nepřišla. K   20.lednu přišla oble-
va, takže mnozí i v lehkých půdách orali. 23. ledna však
do rána silně zamrzlo, a holomrazy se denně stupňovaly. 
26. ledna ráno bylo na dvoře – 26 ⁰C. Pole jsou holá, obilí 
sotva vzklíčené, někde v  zemi i ztrouchnivělé. Málokde 
je vidět se zelenat. A co se trošku zelenalo, následkem 
mrazů zhnědlo. 10. února zase obleva, za týden mrazy 
zase přes 20 ⁰C. Počátkem března se oteplilo, rozmrzlo,
a tož 14. března se se strachem a s nechutí počalo set. Pole 
se připravovala většinou válem. Sucho, strašné sucho.
Až 4. dubna mírně porosilo, 6. a 7. popršelo pěkně. 
Všichni bez rozdílu houfem podsívají pšenice, jarkou, 
ječmenem, nebo sejí úplně znovu. Ten, kdo nečekal vůbec 
a zasel brzy znovu, udělal nejlépe. Trocha ozimé pšenice, 
kde snad zůstala na nížinách místy ušetřena, po deštích 
se ztratila úplně. Obilí bylo přemrzlé, nemocné. Rži však 
zůstaly zachovány.
Duben byl vlhký, ale sychravý, květen též chladný, ale mír-
něji. Také vláhy bylo dost. Následky zimy jsou cítit všude. 
Pomrzla ve sklepech a jamách krmná řepa a brambory, 
vinohrady ještě na Frolijánka spaly. Dřevo, hlavně starší 
a sázené z oblouků nebo dolovníků, popukalo a zmrzlo. 
Hodně hlav, hlavně ve starších vinohradech, neopuklo 
už vůbec následkem nejen mrazů, ale i sucha, neboť tam,
kde bylo trochu vláhy, hlavy tak nezmrzly. 
Vedoucí Jednoty V květnu t.r. vrátil se na prodejnu Jed-
noty (dříve Slovácké Svépomoci) na č. 42 dřívější majitel 
Dominik Ingr. Jeho návrat přijali všichni občané s povdě-
kem, neboť jmenovaný nehledí na počet odpracovaných 
hodin, ale prodává podle potřeby často až do noci.
Hostinec Na obecním hostinci byla též zřízena prodejna 
Jednoty – pohostinství, čili dosavadní nájemce Josef Bra-
dáč byl začleněn do služeb družstevního podniku.
Mandelinka Také letos se vyskytlo na Skoronsku několik 
ohnisek mandelinky bramborové, které byly zavčas zniče-
ny. Tzv. místním signalisatorem na pozorování a vedení 
ochrany je Lunga Metoděj č. 40. Hony a větší lány bram-
bor, patřící většinou JZD, byly letos prášeny dynocidem 
z letadel, které startovaly z letiště u Františka.
Výkup 17. a 18.září přišla do obce likvidační komise KNV 
a volala do kanceláře jednotlivě všechny zemědělce. Tuto 
komisi předcházela z jiných obcí pověst, že si počíná

bezohledně, a krátké, energické jednání s  každým jed-
notlivcem tomu nasvědčovalo. Obilí se neschovávalo jako 
za doby okupace, neboť každý doufal, že naše vlastní úřa-
dy budou postupovat spravedlivě a na živobytí a na setí 
že ponechají dávky. Výsledek likvidace byl takový, že bě-
hem 24 hodin se ve Skoronicích vykoupilo a odvezlo přes
600 q obilí. Je to při počtu asi 500 obyvatel 120 kg na oso-
bu. Zemědělci se při odvádění obilí tvářili hodně smutně. 
Mnohým rodinám nezůstalo vůbec na chleba, málo na 
buchty, a pro dobytek ještě méně. Projevilo se to záhy po 
výkupu tím, že téměř všichni chodí do obchodu kupovat 
mouku, 1 kg pšeničné za 6 Kčs, chleba se kupuje hotový,
1 kg za 2,60 Kčs. Obilí se vykupovalo: pšenice za 1q
100 Kčs, žito 90 Kčs, ječmen III 56 Kčs. Zlodějna!
Likvidační komise započala svoji činnost v  kanceláři 
tak, že započala u členů MNV – zemědělců, tj. předse-
dy, tajemníka a zeměd. referenta. Když tito tři byli téměř 
donuceni slíbit 100% splnění, volala komise teprve další 
zemědělce. Úleva byla na zákrok předsedy MNV poskyt-
nuta pouze 3 rodinám, a to Ant. Klimešovi č. 88, Jakubovi 
Levovi č. 117 a Janovi Lungovi č. 92. Jednalo se o mnoho-
členné rodiny. Následky tohoto výkupu se určitě projeví 
v živočišné výrobě. Málo mléka a masa, neboť nebude pro 
dobytek jadrného krmiva.
Počasí V  druhé polovině listopadu dostavily se – 100 C 
mrazy, které úplně přerušily práci v  polích. Počátkem 
prosince však rozmrzlo a oralo se až do Silvestra, kdy za-
mrzlo definitivně. 23. prosince po poledni přišel nezvyklý 
u nás přírodní úkaz: zimní bouřka se sněhem a deštěm, 
doprovázená silným hřměním a blýskáním. Trvala přes 
půl hodiny.
Vzpomínka na staré časy V obecní hospodě, dnes „Jed-
notě“ se čas od času někdy večer sejde beseda, při níž se 
často vzpomíná různých událostí a starých časů. Star-
ší vypravují, mladí se ptají a poslouchají. Vzpomíná se
na všechno možné. Při tom si člověk ani neuvědomuje, 
že to, co bylo za našich dětských let samozřejmostí, je 
nenávratně pryč – a odsouzeno k zániku a zapomenutí. 
Vzpomínají se různé postavy a figurky, které se různě 
proslavily, nebo jiným způsobem utkvěly v paměti, pastý-
ři dobytka, kteří pásli za mírku rži z kusu hovězí i vepřový 
dobytek na lúkách celé dědině, budíce časně ráno vesnici 
práskáním kocaru a hlučným troubením na roh, vzpomí-
nají se dobří a špatní hospodáři, staří policajti, bubeníci, 
zvonaři, modlaři, často všichni v jedné osobě, vzpomíná 
se na to, co kolik stálo, vzpomíná se i na notorické pijáky, 
kteří se i u nás dříve vyskytovali, na to, co se jídávalo kdysi
a nyní, a podobně.

Rok 1955
Mor drůbeže  Kromě moru drůbeže nebylo u nás v roce 
55 žádných nakažlivých chorob dobytka. Mor slepic řádil 
hlavně na Pastvisku a v Barákách. Dědina nebyla posti-
žena vůbec. Slepice byly i očkovány, očkování má účinek
až za 12 dnů. Hodně zemědělců si na jaro objednává ku-
řata z umělé líhně v Kyjově a ve Bzenci.
Kleštění dobytka u nás provádí ke spokojenosti všech 
zdejší zvěroklestič Vlad. Šašinka. Ostatní veterinár-
ní službu obstarává podle rajonů Dr. Frant. Šafařík
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z  Kyjova, s  nímž jsou taktéž všichni spokojeni a mají 
k  němu a jeho umění důvěru. Inseminace krav provádí 
Michal Gajdík z Ratiškovic, který svou službu koná taky 
poctivě a spolehlivě. Plemenného kozla má v opatrování 
Františka Kremlová č. 29.
Ve stálém pracovním poměru v průmyslu je z naší obce 
85 osob, z toho 56 mužů a 29 žen. Mimo to asi 30 osob 
bývá zaměstnáno příležitostně, špičkově, buď na pile
ve Vlkoši, u stavebních závodů nebo na kampani v kel-
čanském cukrovaru.
Lidová správa úřaduje denně ve staré obecní kancelá-
ři v  hospodě. Kancelář je pro administrativní práci vy-
bavena dosti dobře (2 psací stroje, telefon, rozhlas), ale 
je malá. Voleným tajemníkem je Valentin Vašíček č. 8, 
běžné denní věci v kanceláři vyřizuje zaměstnanec MNV
J. Studený, bývalý četnický strážmistr z  Vracova, kte-
rý však těžce onemocněl, takže na jeho místa byl přijat
Lad. Kučera, varhaník, taktéž z  Vracova. Tento úřaduje 
denně od 8-12 hod.
Během posledních let byla naše obec v  zemědělství té-
měř úplně elektrifikována. Pouze v 5 domech řežou ješ-
tě sečku rukama (už ani starých žentourů se nepoužívá)
a čísla popisná 19, 26 (nově postaveno, vzdáleno od obce), 
29,51,55,81 a 106 nemají elektřinu zavedenu vůbec.
Asi ve 20 domech mají napaječky a vodovod.
Telefon je v  obci stále jen na MNV a je občany hodně 
používán za poplatek -,40 Kčs. Také síť místního rozhlasu 
je nezměněna.
Pošta je k nám doručována 1x denně, poslem z Kyjova, 
který už v pořadí třetí je z Vlkoše. Chodí obyčejně přes 
poledne. Poštovní schránka je umístněna na škole.
Do roku 1953 byli všichni občané římskokatolíky, dodnes 
7 občanů z církve vystoupilo.
Tanečních zábav bývá u nás ročně asi 6-7, jeden ples, 
ostatky, na Frolijánka, přede žněmi, 8. září, hody a oby-
čejně 2-3 svatby nebo jiné náhodné zábavy. Hudba bývá 
vždy místní, vstupné 5-6 Kčs. V posledních letech bývají 
tancovačky zde navštěvovány hojně přespolními chlapci, 
místních chlapců je málo a děvčat poměrně hodně.
Sportovní organisace v obci není. Školáci hrají často mezi 
sebou kopanou, buď na „Lúkách“, za mlatevnami nebo na 
„Husníku“, v  zimě na „Luži“ hokej. Starší mužská mlá-
dež hrává wolleyibal na hřišti pod kostelem, které si sami 
upravili. Mládež navštěvuje občas fotbalové zápasy ve Vl-
koši nebo v Kyjově, v poslední době hraje několik chlapců 
kopanou za oddíl ve Vlkoši. Zájem o sport oživne na čas i 
u starších vždy v zimě, kdy jsou radiem vysílány hokejové 
zápasy o mistrovství světa. 
Českoslov. červený kříž  V obci je skupina Českoslov. čer-
veného kříže, která má 26 členů, z toho 12 samaritánek. 
Mezi členstvem je 6 dárců krve a to: Lev Jakub č. 117, 
Lungová Marie č. 70, Křížková Františka č. 50, Šnajdrová 
Terezie č. 62, Sekla Václav č. 64 a Klajbová Františka ml., 
č. 52. 
Nejbližší lékař je v Miloticích, taktéž porodní asistentka 
a poradna pro matky a děti. Tato bývá mladými matka-
mi i od nás dosti navštěvována. Svatby se konají nejdříve 

na MNV ve Vlkoši a pak v místním kostele jsou ženich 
s nevěstou oddáni církevně. Zemřelí jsou ukládáni k věč-
nému odpočinku na místním hřbitově. Pohřben žehem 
nebyl ze Skoronic dosud nikdo.
Motorismus V letošním roce se v naší obci rozmohl silně 
sport – od starších lidí nazývaný bláznovstvím – moto-
rismus. Zakoupení motorek se vlastně zde nedá sportem 
nazvat, neboť mladí zemědělci, kteří hlavně si je pořídili, 
používají je pro úsporu času při svém zaměstnání. Kon-
cem roku je ve Skoronicích celkem 18 motocyklů. Vlastní 
je: Lunga Václav č. 37, Ingr Dominik č. 42, Chludil Voj-
těch č. 68, Šašinka Zdeněk č. 27, Holcman Vojtěch č. 96, 
Šindler Josef č. 115, Procházka Karel č. 24, Šnajdr Josef
č. 114, Šmíd Vladimír č. 67, Polášek František č. 47, Lun-
ga Jaroslav č. 70, Lunga Josef č. 84, Vašíček Valentin č. 8, 
Šmíd František č. 71, Lunga Metoděj č. 40, Křížka Václav 
č. 79,  Lunga Jan č. 12, Šmíd Jindřich č. 85. Nových moto-
rek stále přibývá a brzo se stanou v jednotlivých domech 
nezbytnými. Jedno osobní auto vlastní Šašinka Vladimír 
č, 27, zvěroklestič.

Oheň Špatné hody měl letos Bedřich Lunga č. 101. Ten 
měl stoh postavený směrem k Vracovu, na svém „obec-
ňáku“. V noci ze soboty na neděli po Dušičkách, 3. listo-
padu, byla dědina probuzena křikem „hoří“!! Jeho stoh 
byl zapálen neznámým pachatelem, snad nějakým tulá-
kem, který prý v  něm nocoval – a lehl úplně popelem, 
neboť se naprosto nedal zachránit. Pro poškozeného byla
na to uspořádána sbírka slámy.

(Ze zápisů obecní kroniky vybrala
a doslovně přepsala Marie Holcmanová).

Zdroj: Pamětní kniha obce Skoronice, 
I.díl, roky 1910-1957, uložena
v Okresním  archivu Hodonín

Václav Křížka  z čp. 79
v roce 1955 na svém motocyklu ve vlkošských búdách
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PODĚKOVÁNÍ

KYJOVSKÉ SLOVÁCKO V POHYBU

Chtěli bychom touto cestou poděkovat panu starostovi 
za úspěšnou realizaci náročného projektu na opravu čtyř 
místních komunikací. Nové komunikace nejenže zlep-
ší komfort jejich uživatelům, ale navíc výrazně přispějí 
k  lepšímu vzhledu naší obce. Milým bonusem je i  sku-
tečnost, že především jeho zásluhou byl tento projekt 
podpořen dotací Ministerstva pro místní rozvoj ve výši 2 
247 059 Kč. Je evidentní, že jeho pracovitost, zkušenosti 
a schopnosti přinášejí naší obci konkrétní výsledky, které 
budou ku prospěchu nám všem. Přejeme mu tedy, aby mu 
toto vysoké pracovní nasazení vydrželo co nejdéle, a tě-
šíme se na realizaci dalších projektů. Věcí, které je nutné 
zlepšit, je v naší obci ještě mnoho.

Olga a Martin Hradilovi

Předtím, než se pohoupete v Rozhoupané kyjovské 
krajině...

Musí houpačku někdo pověsit. Co to všechno obnáší?
Prvním krokem byla myšlenka vytvořit „Rozhoupanou 
kyjovskou krajinu“. Nápad se zrodil v  partě kamarádů 
v roce 2017, inspirováni byli projektem organizace na-
Okraji. Prvním finančním přispěvatelem byl Vetropack 
Moraiva Glass, a.s., díky projektu „Malé věci kolem nás“.
Poté přichází praktická část. Nejdříve je třeba najít vhod-
ný strom k zavěšení houpačky – zdravý a správně rostlý. 
S tím nám pomáhají místní lidé, milovníci přírody. Dál je 
nutné získat souhlas majitele pozemku. Následně nakou-
pit potřebné vybavení: lano, chráničky větví (pro ochra-
nu kůry stromů), kovové spony pro uchycení lan a další 
drobnosti.
Dřevěná část houpačky je složitější. Díky výzvě na naší 
facebookové stránce „Rozhoupaná kyjovská krajina“ 
jsme letos získali kvalitní tvrdé dřevo – dubové a akátové. 
Jeden z dárců, pila Motloch z Ratíškovic, nám poskytl do-
konce perfektně opracované desky. Do desek je třeba vy-
vrtat a zahloubit díry na lano. Předpřipravené houpačky 
pak odvézt do profesionální firmy na gravírování. Každá 
houpačka má své jméno a příběh, který je vytvářen mís-
tem, kde visí. Po gravírování je ještě dřevo třeba ošetřit 
vhodným nátěrem.
Teď trocha administrativy: domluvit termín s naším ar-
boristou Šimonem Böhmem (https://www.stromus.cz/), 
informovat vlastníky stromů, starosty obcí a adoptivní 
rodiče houpaček o opravách a věšení houpaček. Připravit 
plán trasy.
V den akce zkontrolujeme, zda máme v autě vše potřeb-
né: části houpaček, nářadí, pomůcky a vybavení arboris-
ty. Můžeme vyrazit! Letos v červenci jsme během dvou 
dnů objeli 17 houpaček. Podobný počet opravíme každý 
rok. Co bývá důvodem nutnosti oprav? Prodření lan či 
chrániček, rozpad dřevěných částí, zdravotní stav stromů 
(uschlé, napadené parazity nebo poškozené povětrnost-
ními vlivy). Pak jsou tu důvody velmi nemilé: některé 

houpačky se nám „vypařily“ a mnoho lan se „samo“ na-
řezalo. Asi. Snad by to nikdo nedělal schválně, když je
s celým projektem tolik práce!
Tak teď už se můžete pohoupat! Vyrazte k  houpačkám 
Rozhoupané kyjovské krajiny... pěšky či na kole, k jedné 
nebo ke všem, ať dáte našemu snažení smysl!
PS: Zveme Vás na „Rozhoupané odpoledne“, které se 
koná v sobotu 24. srpna 2024 od 14:00 do 18:00 hod.
u kaple sv. Floriána a Šebestiána ve Bzenci. Čeká vás se-
tkání příznivců a adoptivních rodičů houpaček, odpoled-
ne plné zábavy pro malé i velké!

Marcela Ingrová, DiS.
Kyjovské Slovácko v pohybu, z.s.

FB: Rozhoupaná kyjovská krajina



25

ŽIVOTNÍ JUBILEA

70 let
Svatopluk Blahynka
Stanislav Křižka
Marie Horehleďová

80 let
Vojtěch Horehleď

85 let
Anežka Ingrová
Božena Mores Lungová

90 let
František Ingr

NEJSTARŠÍ ŽENA V OBCI
Anna Procházková  98 let

NEJSTARŠÍ MUŽ V OBCI
Jan Kozák  92 let

Všem jubilantům přejeme především pevné zdraví, 
hodně životního elánu a spokojenosti.

INFORMACE Z OÚ NA ÚSEKU MATRIKY A EVIDENCE OBYVATEL

Statistiky z evidence obyvatel k 30.06.2024

Vítáme do života: 2
Kristýna Okénková, Antonella Vašíčková
Přihlásilo se: 8
Antonín Brežný, Dominik Brežný, Marek Brežný,
Simona Miklová, Dan Šupa, Jana Šupová,
Samuel Vymazal, Jeferson Santos Fontes
Odhlásilo se: 10
František Běhal, Marie Běhalová, Vojtěška Pichler, 
Andreas Pichler, Florian Pichler, Amálie Hudcová,
Kamila Hudcová, David Lunga, Miroslav Polák,
Eliška Marková
Opustili nás navždy: 3
Josef Klimeš, Kristina Vávrová, Stanislav Ingr

Průměrný věk obyvatel v naší obci je 45,07 let.

Stav k 01. 01. 2024: 505
Narodilo se: 2
Přihlásilo se:  8
Odhlásilo se: 10
Zemřelo: 3
Stav k 30.06.2024: 502
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OHLÉDNUTÍ ZA UPLYNULÝM POLOLETÍM VE FOTOGRAFII
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